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出版使文明跨出一大步

生存最大的障礙: 不了解因果關係

人類透過紀錄傳承存活經驗 (探索與觀察)，使未來更好

動物的存活經驗難傳承



教育與學術
出版

義務教育: 大多以書為教材 (知識)

高等教育: 發新現新知為主要任務 (期刊） (證據轉譯為知識)

•書以單一標題發表乙次(可再版)，傳遞知識為主 (同儕審查機制可有可無)
•期刊定期出版要求將證據轉譯新知(須同儕審查機制)

書與學術期刊的差異



學術出版攸關社會進步的速度

行業目標: 知識拓展與傳播速度極大化



達到行業目標的基礎

考量知識影響力文章容易看懂

證據忠實呈現、解讀中立、再現性高

鼓勵挑戰過去的知識、確認正確性

拓展知識不被少數人壟斷





開放同儕審評 (Open peer review)



行業創新: 開放取用 (Open access)

• 學術界是小型社會，難免有學派

• Open access可跳脫出版空間有限與小團體的問題

• 由市場決定適者生存

• 全文可下載、影響力提高

• 價格由作者負擔(經濟體貧富差距問題)



OMICS Journal vs Nature Communication



掠奪性期刊 (Predatory journal) Beall’s list



OMICS

• OMICS is widely regarded as a predatory publisher.
• Other criticisms of OMICS include the publication of pseudoscientific articles, deceptive 

marketing practices, targeting of young investigators or those in lower income regions.
• Holding papers hostage by disallowing their withdrawal (preventing them from being 

published by other journals).
• OMICS provides fake lists of scientists as journal editors to create an impression of 

scientific legitimacy, even though they are not involved in any review or editing process.
• Critics assert that the main purpose of the publisher is commercial rather than academic.
• In September 2014, PubMed Central blacklisted OMICS journals, claiming serious 

concerns over OMICS' publishing practices. In 2017, Scopus delisted several OMICS 
journals for "publication concerns”.

• A Bloomberg News investigation in 2017 noted a tendency of pharmaceutical companies 
to publish in these journals, which might have stemmed from a self-interest in skipping 
rigorous review procedures. They were also the major sponsors of OMICS conferences.



知名期刊Nature與Science也非完美



期刊主編如何選擇稿件

一流期刊

• 標題能不能立即引起讀者注意

• 影響讀者的廣泛程度

• 是否對領域造成深遠影響

• 篇幅求精簡?

普通期刊

• 是否有新發現

• 發現的重要性

• 證據品質

• 闡釋結果偏見



影響力指標 (引用+媒體轉載)



Nature如何決定接受稿件

• Nature does not employ an editorial board of senior scientists, nor is 
it affiliated to a scientific society or institution.

• The judgement about which papers will interest a broad readership is 
made by Nature's editors, not its referees. 

• Original scientific research (the main results and conclusions must not have 
been published or submitted elsewhere)

• Outstanding scientific importance
• Reach a conclusion of interest to interdisciplinary readership.



出版業就是媒體業的一環
掌握話語權可引領社會走向



出版業是市場的一部分



結語

學術出版業前景看好，能創造高影響力者存活機會高

出版業目標: 加速知識累積有益社會發展

期刊主編將以影響力(閱讀率、引用率)為第一考量

• 掠奪性期刊用詞的正確性、開放取用 、開放同儕審查、學術規範訂定

應以知識拓展與傳播速度極大化為目標，考量以下:
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